
s’insereixi en el sistema català de recerca. Sense
oblidar una altra peça important́ıssima com és
el programa postdoctoral del CRM.

El CRM es troba, doncs, en aquests moments
en un procés d’expansió i de redefinició de la se-
va tipologia com a centre. A la faceta tradicional,
històrica, del CRM com a centre de serveis s’hi
afegeix ara en el marc del contracte programa
l’eix estratègic que acabo de descriure, ambdós
aspectes recolzats en una ampliació significativa
de les instal.lacions, fins a gairebé duplicar-ne la
superf́ıcie, a punt de començar, ampliació aques-
ta també finançada pel Govern a través de la
Direcció General de Recerca (DGR), fet pel qual
vull expressar novament el meu reconeixement.

No voldria acabar aquest parlament, aprofi-
tant la presència de responsables de la poĺıtica
cient́ıfica a Catalunya, sense referir-me al ma-
teix que Joan Guinovart deia fa uns dies a
l’IEC: la necessitat d’apostar per la formació
de joves en ciència i tecnologia, avui un xic de-
valuada. De fet, en matemàtiques, essent per
definició transversal, és on més patim el que jo
crec que és l’estructura vertical de la docència
i la preparació a la recerca. Doncs bé, jo vol-

dria proposar un instrument, que no és nou: la
creació d’escoles internacionals, com podria ser
la Barcelona Genomics International School, la
Barcelona Nanotechnologies International Scho-
ol, la Barcelona Photonics International School,
etc., aprofitant la marca Barcelona i, això śı,
basades en clústers dels departaments i centres
de recerca existents, en la seva oferta ja existent.
Pel que fa a matemàtiques, els he de dir que,
pel que tinc entès, les institucions implicades
estan preparades per tirar endavant la Barcelo-
na International School of Mathematics, seguint
l’exemple del que Berĺın ha fet fa poc amb un
gran èxit.

I have made my speech in Catalan. I will
not make the mistake of trying to summarize it
now to the non-Catalan-speakers in the audien-
ce. I will do it gladly however under personal
request... if the case arises. In any event, most
of you know the CRM, many of you are CRM
researchers or visitors, some of you are members
of the CRM Scientific Advisory Board, and in
some sense all of you have made the CRM pos-
sible too, and I thank you for that and for your
presence here.

Joaquim Bruna
Director del CRM

Jordi Quer nou degà de la Facultat de Matemàtiques i Estad́ıstica de la
UPC

La Facultat de Matemàtiques i Estad́ıstica
(FME) va ser creada l’any 1992 dins de la Uni-
versitat Politècnica de Catalunya (UPC) amb
el mandat d’impartir una nova llicenciatura en
matemàtiques orientada cap a la tecnologia i les
enginyeries, i de fer-se càrrec de la diplomatura
en estad́ıstica, que havia començat a oferir-se
poc abans a la Facultat d’Informàtica de Barce-
lona. Actualment —a punt de complir la majo-
ria d’edat—, la FME és ja un centre plenament
consolidat; la demanda d’entrada d’estudiants
sostinguda durant tots aquests anys i el nivell
d’excel.lència assolit pels professors i grups de re-
cerca en matemàtiques i estad́ıstica de la UPC
involucrats en la docència permeten garantir
una formació sòlida i exigent als estudiants. Els
prop de mil titulats de la nostra Facultat són un
col.lectiu de professionals —encara joves— que
a poc a poc comencen a tenir un paper destacat

en el món acadèmic i professional, tant en el
nostre entorn geogràfic immediat com en l’àmbit
internacional.

Al llarg d’aquests anys d’existència els
equips que han gestionat la Facultat han es-
tat encapçalats pels degans Joan Solà-Morales
(1992-1997), Pere Pasqual (1997-2003) i Sebas-
tià Xambó (2003-2009). El 25 de febrer passat va
ser elegida la candidatura al deganat presentada
per Jordi Quer per al peŕıode 2009-2012, amb
un equip format pels professors Pedro Delicado
(cap d’estudis d’Estad́ıstica), Sonia Fernández
(Secretaria Acadèmica), Jaume Franch (Plani-
ficació i Qualitat), Marc Noy (cap d’estudis de
Matemàtiques), Bernat Plans (Relacions) i Oriol
Serra (Recerca i Transferència).

Els reptes més importants per a aquest pe-
ŕıode que ara encetem són probablement els
mateixos que els de totes les altres facultats
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que imparteixen titulacions en matemàtiques
i estad́ıstica del nostre entorn: tot allò relaci-
onat amb la implantació del nou model d’es-
tudis que defineix l’Espai Europeu d’Educació
Superior (EEES), la difusió i promoció de les
matemàtiques i les ciències en general a la soci-
etat, i la captació d’estudiants. A continuació
es donen algunes pinzellades de la situació dels
t́ıtols a la FME.

El grau en matemàtiques que la nostra Fa-
cultat ha dissenyat va rebre l’informe favora-
ble de l’Agència Nacional d’Evaluació de la
Qualitat i Acreditació (ANECA) el passat 23
d’abril i es posarà en marxa el proper curs
2009-2010. És un t́ıtol de 240 crèdits a impar-
tir en quatre cursos amb l’estructura següent:
els tres primers tenen un format comú amb
quatre assignatures obligatòries de 7,5 crèdits
ECTS (european credit transfer system) cada
quadrimestre; a quart hi ha una assignatura
obligatòria de 9 crèdits, sis assignatures opta-
tives de 6 crèdits i el treball de final de grau,
de 15 crèdits. Les matèries bàsiques són sis as-
signatures de matemàtiques, una de f́ısica i una
d’informàtica; la resta d’obligatòries s’estructura
en els blocs següents: àlgebra i geometria, anàlisi
matemàtica, equacions diferencials, matemàtica
discreta i algoŕısmica, mètodes numèrics i opti-
mització, modelització, probabilitat i estad́ıstica,
topologia i geometria diferencial.

La proposta de grau en estad́ıstica s’ha pre-
sentat conjuntament amb la Universitat de Bar-
celona. Els centres participants són la Facultat
d’Economia i Empresa de la UB i la Facultat
de Matemàtiques i Estad́ıstica de la UPC. Tot i
estar pendent d’aprovació per part de l’ANECA
les institucions implicades apostem fermament
perquè la docència d’aquest grau s’inicïı el curs
2009-2010. En aquest t́ıtol totes les assignatu-
res tenen 6 crèdits; les matèries bàsiques són
economia, empresa, estad́ıstica, informàtica i
matemàtiques; hi ha 30 crèdits d’assignatures
optatives a quart curs i un treball de final de
grau de 18 crèdits.

La FME imparteix actualment tres màsters
oficials, tots tres de 120 crèdits, que es van obrir
el curs 2006-2007. El Màster en Matemàtica
Aplicada és un màster de recerca on es dóna
formació complementària especialitzada a es-
tudiants que vulguin aprofundir els seus conei-

xements en qualsevol de les àrees de les ma-
temàtiques en què la UPC té experts, tant si
l’objectiu és iniciar-se en la carrera investigado-
ra fent el doctorat com si es vol optar a perfils
tècnics en departaments o centres de recerca i
desenvolupament públics o privats. El Màster en
Enginyeria Matemàtica és un màster d’orienta-
ció professional en què es dóna una capacitació
en àrees interdisciplinàries on les matemàtiques
tenen un paper important: biomatemàtica, ma-
temàtica financera, modelització, processament
de la informació, tractament d’imatges, etc. El
Màster en Estad́ıstica i Investigació Operativa
té el seu origen en els estudis de segon cicle de
llicenciatura en Estad́ıstica, i té una orientació
mixta de recerca i professional. Després dels dos
primers anys d’existència com a màster UPC,
des d’aquest curs 2009-2010 s’ha convertit en un
màster interuniversitari UPC-UB, impartit en
col.laboració amb els departaments d’Estad́ıstica
i Investigació Operativa (UPC), d’Econometria,
Estad́ıstica i Economia Espanyola i d’Estad́ıstica
(UB).

La manera com s’han posat en marxa les
titulacions de l’EEES a tot l’Estat, començant
pels màsters quan encara es discutien aspectes
bàsics de l’estructura dels graus (com ara si
serien de tres o quatre anys), i amb indefinici-
ons i incerteses —encara no del tot resoltes—
sobre com encaixa la fase docent del doctorat
en el model, tenen com a conseqüència que els
màsters no tinguin ara mateix la funció per a la
qual estaven pensats: la descripció habitual de
la situació és que �s’ha començat l’edifici per la
teulada�. Per aquest motiu serà de ben segur
imprescindible replantejar-se completament els
màsters durant els propers anys; la nostra in-
tenció en aquest sentit és de no precipitar-nos i
intentar sobreviure el temps que falta fins a l’ar-
ribada dels nous graduats adaptant tant com
sigui possible els màsters actuals a les neces-
sitats dels titulats actuals, aprofitant aquesta
experiència per anar treballant en el disseny dels
nous màsters que en algun moment hauran de
substituir els actuals. Tractant-se d’un proble-
ma que afecta tots els màsters i doctorats en
matemàtiques, esperem que els contactes que
ja s’han iniciat entre les tres facultats catalanes
permetin obrir vies de col.laboració de cara al
futur.

Jordi Quer
Degà de la FME
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